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قسط خانه های طرح جهش مسکن چقدر است؟
با اینکه هنوز جزئیات اقســاط و نرخ ســود تسهیلات خانه های طرح جهش 
تولید مسکن برای دهکهای مختلف توسط بانک مرکزی اعلام نشده، یک نماینده 
مجلس مبلغ اقســاط را ۳ میلیون و ۷۵۰ هزار تــا ۵ میلیون تومان اعلام کرده 
اســت. به گزارش ایســنا، ثبت نام از متقاضیان واحدهای طرح جهش تولید و 
تامین مســکن هنوز آغاز نشــده و طبق وعده ها باید تــا حدود یک هفته دیگر 
شــرع شود. در این خصوص اقبال شــاکری ـ عضو کمیسیون عمران مجلس ـ 
مبلغ اقساط تسهیلات ۴۵۰ میلیون تومانی واحدهای این طرح که به سازندگان 
پرداخت می شود را بین ۳ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان تا ۵ میلیون تومان با مدت 
بازپرداخت ۱۸ تا ۲۰ ســال اعلام کرده است. شاکری این را هم گفته که در این 
خصوص از لحاظ پرداخت تســهیلات و تامین مالی مشکلی وجود ندارد و بانک 
مرکزی و وزارت راه و شهرســازی همراهی لازم را در پرداخت تسهیلات داشته 
باشــند. همچنین در اجرای این پروژه از سازندگان حرفه ای و بخشهای دولتی 
مانند بنیاد مســکن، بنیاد مستضعفان و ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( استفاده 
می شــود. درخصوص مبلغ بازپرداخت اقساط و حتی نرخ سود تسهیلات هنوز 
بانک مرکزی رقمی اعلام نکرده و رایزنی بین وزارت راه و شهرســازی با شورای 
پول و اعتبار در جریان است. چیزی که تا کنون مشخص شده این است که نرخ 
سود تسهیلات ۱۸ درصد خواهد بود اما دولت بیشترین کمک را برای دهکهای 
اول تا ســوم از طریق صندوق ملی مسکن انجام خواهد داد. این کمکها می تواند 
شامل تقبل تمام یا بخشی از نرخ سود تسهیلات، زمین رایگان، خدمات مهندسی 
و عوارض صدور پروانه باشد. دو روز قبل نیز محمود محمودزاده ـ معاون وزیر راه 
و شهرســازی ـ به ایسنا اعلام کرد که به زودی نشانی سامانه طرح جهش تولید 
مسکن را مشخص می کنیم اما ثبت نام متقاضیان از حدود ۱۰ روز دیگر شروع 
می شــود. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: با توجه به 
وجود ســامانه اقدام ملی، زیرساخت لازم برای ثبت نام وجود دارد. فقط ممکن 
است اسم و نشانی ســایت تغییر کند که می توانیم فردا یا پس فردا اعلام کنیم 
اما همانطور که گفتم زمان ثبت نام به بعد از نشســت با دســتگاههای ذی ربط 
بخصوص بانک مرکزی موکول می شــود. محمودزاده با بیان اینکه در سال اول 
دو میلیون واحد مسکونی به مرحله اجرا می رسد گفت: برنامه اجرای دو میلیون 
واحد در ســال اول آماده شده که شش تفاهم نامه در حضور رئیس جمهوری به 
امضا رســیده است. دو میلیون واحد را نیز در سال دوم شروع می کنیم که طی 

یک دوره چهار ساله امکان اتمام وجود چهار میلیون واحد وجود داشته باشد.

خودروسازان در نیمه نخست امسال
 چه تعداد خودرو فروختند؟

بررســی آمار تولید و فروش دو خودروساز بزرگ کشور نشان می دهد که در 
مجموع شــش ماه نخست ســال جاری ۳۷۰ هزار و ۲۴۲ دستگاه خودرو تولید 
کرده اند که بالغ بر ۳۶۲ هزار دســتگاه روانه بازار شــده است و بالغ بر ۱۴ هزار 
دستگاه از محصولات گروه صنعتی ایران خودرو به مرحله تجاری سازی نرسیده 
اســت. به گزارش ایسنا، طبق آمار ارائه شده توسط خودروسازان بزرگ کشور به 
ســازمان بورس، از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه، در مجموع ۳۷۰ هزار 
و ۲۴۲ دســتگاه خودرو تولید کرده اند که برای ۳۶۲ هزار و ۹۴۱ دستگاه فاکتور 
فروش صادر شــده است. در مجموع شــش ماه ابتدایی سال جاری ۲۰۵ هزار و 
۹۳۴ دســتگاه در گروه صنعتی ایران خودرو تولید شــده است که از این تعداد 
برای ۱۹۱ هزار و ۶۷۶ دســتگاه فاکتور فروش صادر شده و براین اساس قابلیت 
تجاری ســازی داشته اســت و ۱۴ هزار و ۲۵۸ دســتگاه الباقی تولید این مدت 

احتمالا ناقص در پارکینگ خودروسازی باقی مانده است.
این در حالیست که گروه خودروسازی سایپا در نیمه نخست امسال ۱۶۴ هزار 
و ۳۰۸ دستگاه خودرو تولید کرده و برای ۱۷۱ هزار و ۲۶۵ دستگاه خودرو فاکتور 
فروش صادر کرده اســت؛ آمار فروش بیش از تولید در مدت مذکور به این دلیل 
اســت که محصولات تولیدی پیش از سال ۱۴۰۰ این گروه خودروسازی که به 
سبب نقص قطعات تجاری نشده بود، در شش ماهه امسال تکمیل و تجاری سازی 
شده است. آمار فروش و تولید خودروسازان به تفکیک محصولات بدین صورت 
است که گروه صنعتی ایران خودرو در مجموع شش ماهه امسال ۱۳۵ هزار و ۵۸۷ 
دستگاه از محصولات خانواده پژو )به جز پژو ۲۰۰۸( تولید کرده که ۱۳۲ هزار و 
۳۷۵ دستگاه آن را فروخته است؛  همچنین ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ تولید کرده 

که همه ۱۰۳ دستگاه آن فروخته شده است.
پس از پژوها، ایران خودرو ۲۵ هزار و ۷۳۸ دستگاه از محصولات خانواده سمند 
در شــش ماهه ابتدایی ۱۴۰۰ تولید کرده که برای ۲۴ هزار و ۳۵۵ دستگاه آن 
فاکتور فروش صادر شــده است. همچنین در این مدت، ۲۵ هزار و ۶۲۶ دستگاه 
دنا، ۱۴ هزار و ۱۳۰ دستگاه رانا و ۲۰۶۱ دستگاه تارا در مجموعه گروه صنعتی 
ایران خودرو تولید شده است که به ترتیب از این میزان تولیدها، ۲۰ هزار و ۵۲۹ 
دستگاه دنا، ۱۰ هزار و ۱۶۶ دستگاه رانا و ۱۲۹۲ دستگاه تارا فروخته شده است.

ایران خودرو در محصولات مونتاژی نیز در نیمه ابتدایی امسال، عملکرد تولید 
۲۶۸۹ دســتگاه هایما و همانطور که اشاره شد ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ را ثبت 
کرده است که به ترتیب ۲۸۴۹ دستگاه هایما و ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ فروخته 

است. 
همانطور که پیش از این نیز ذکر شــده بود، از تولیدات مونتاژی پیشین این 
گروه صنعتی، ســه دستگاه تندر )L۹۰(، یک دستگاه دانگ فنگ و از تولیدهای 
داخلی گذشته آن سه دستگاه وانت آریسان از ابتدای سال جاری تا پایان شهریور 
در آمار فروش این گروه خودروسازی ثبت شده است. در گروه خودروسازی سایپا 
نیز در طول شــش ماهه ابتدایی سال جاری همانطور که اشاره شد، ۱۶۴ هزار و 
۳۰۸ دستگاه خودرو تولید شده است که از این میزان به ترتیب ۱۰ هزار و ۹۵۲۳ 
دستگاه سهم وانت های سایپا، ۱۴۳ هزار و ۴۹۳ دستگاه سهم خانواده تیبا، ۱۳۰ 
دستگاه سهم آریو s۳۰۰ و ۹۷۳۳ دستگاه سهم محصول جدید این گروه صنعتی 
)شاهین( بوده است. طبق  آمار، گروه خودروسازی سایپا در مجموع نیمه ابتدای 
سال جاری در محصولات خانواده پراید با توجه به توقف انواع پرایدها تنها تولید 
وانت پراید )سایپا ۱۵۱( داشته است که در این مدت بخشی از تولیدهای پیش 
از سال ۱۴۰۰ سایپا از این محصول تکمیل و طی شش ماهه امسال تجاری شده 
است؛ لذا آمار فروش این محصول به عدد ۱۱ هزار و ۴۲۵ دستگاه رسیده است.  
همچنین از ابتدای امســال تا پایان شــهریور ماه، ۱۵۰ هزار و ۳۴۴ دستگاه 
محصولات خانواده تیبا و ۹۰۷۲ دستگاه شاهین را تجاری سازی کرده و برایشان 
صورت مالی ثبت کرده اســت. این خودروســاز همچنین سه دستگاه آریو، یک 
دســتگاه سراتو و ۳۶۲ دستگاه چانگان )سراتو و چانگان مربوز به تولیدهای قبل 
از سال ۱۴۰۰ است( طی شش ماهه نخست امسال در آمار فروش خود به ثبت 

رسانده است.

قطر: 
دیگر به اوپک برنمی گردیم

وزیــر انرژی قطر در یک کنفرانس مطبوعاتی اعلام کرد قطر دوباره به اوپک 
نخواهد پیوســت زیرا تلاش برای کنترل قیمتهای جهانی نفت با استراتژی این 
کشور تناســب ندارد. به گزارش ایسنا، قطر اواخر سال ۲۰۱۸ تصمیم گرفت از 
عضویت اوپک خارج شود و اعلام کرد خروجش فنی بوده و مربوط به استراتژی 
این کشــور بوده که تمرکــزش را روی گاز طبیعی به عنوان صادرات اصلی قرار 
داده اســت. قطر از سال ۱۹۶۱ عضو اوپک بود. اما ناظران می گویند خروج قطر 
از اوپک، نتیجه اختلاف میان این کشور و همسایگانش بود. عربستان سعودی و 
امارات متحده عربی قطر را در فاصله ســال ۲۰۱۷ تا اوایل ۲۰۲۱ هدف بایکوت 
اقتصادی قرار دادند. این دو کشور و همچنین بحرین و مصر روابطشان با قطر را 

در ژانویه ازسرگرفتند.
وزیر انرژی قطر همچنین اعلام کرد شــرکت انرژی دولتی »قطر پترولیوم« 

برای منعکس کردن استراتژی انرژی گسترده تر، به »قطر انرژی« تغییر نام داد.
سعد الکعبی اظهار کرد: شرکت« قطر انرژی« برنامه ای برای فروش دارایی ها 
به منظور تامین مالی ندارد. وی گفت: ما پول زیادی داریم. وی همچنین گفت: 
قطر نمی تواند به تسهیل بحران فعلی کمبود عرضه گاز کمک کند زیرا همه تولید 
خود را به صورت قراردادی عرضه می کند و بر این باور است که قیمتهای بالا برای 
تقاضا مخرب اســت. وی پیش بینی کرد قیمت گاز با ازسرگیری فعالیت بعضی 
کارخانه ها و وعده روســیه برای افزایش عرضه به اروپا، اندکی کاهش پیدا کند. 
بر اساس گزارش رویترز، سایر شرکتهای انرژی دولتی منطقه خلیج فارس برای 
تامین مالی، به فروش سهم در دارایی ها یا واحدهایشان اقدام کرده اند. بانکداران 
می گویند شرکت آرامکوی سعودی قصد دارد با فروش سهم در دارایی های انرژی، 
ده ها میلیارد دلار تهیه کرده و روی بهبود قیمت ها سرمایه گذاری کند. آرامکوی 
سعودی از بانکها خواسته است وامی به ارزش ۱۲ تا ۱۴ میلیارد دلار تهیه کنند تا 

به خریداران شبکه خط لوله گاز خود عرضه کند.

نگاه

گزارش

خبر انرژی

طی روزها و هفته گذشــته مردم نسبت به 
پر شدن هواپیما در پروازهای داخلی و رعایت 
نشدن محدودیت ۶۰ درصدی پذیرش مسافر 
ابراز نگرانــی کردند و تعداد نســبتا زیادی از 
پروازها با ظرفیت کامل انجام شد که به گفته 
مسوولان سازمان هواپیمایی این مسئله تخلف 
بوده و با آن برخورد می شود. به گزارش ایسنا، 
در روزها و هفته گذشــته برخــی از کاربران 
فضای مجازی که اتفاقا در میان آن ها برخی از 
سلبریتی ها نیز هستند، ادعا کردند پروتکل های 
بهداشتی مانند محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی 
مســافر در پروازهای داخلی از ســوی برخی 
ایرلاین ها رعایت نمی شود و این مسئله را نگران 

کننده دانستند.
سروش قهرمانلو )موزیسین( در اینستاگرام 
نوشته بود: »هواپیمایی تابان هنگام خرید بلیط 
به علت پروتکل های بهداشــتی کرونا پول دو 
بلیط را از مســافران گرفته ولی در عمل همه 
صندلی ها را فروخته و در جواب اعتراض گفته 
دستورالعمل جدیده. با روزی ۲۰۰ تا ۳۰۰ نفر 
کشــته این کار هم دزدیه و هــم بازی با جان 

مردم«.
همچنین یکی دیگر از کاربران اینگونه تجربه 
پروازش را در هفته گذشــته توضیح داده بود 
که:»تمام شرکت های هواپیمایی ایران به بهانه 
فاصله گذاری اجتماعــی قیمت بلیت را حدود 
۱۰۰ درصــد افزایــش دادنــد، نصف ظرفیت 
بلیت می فروختنــد و پذیرایی را حذف کردند. 
چندماه که گذشت بلیت فروشی را به ۷۰ درصد 
رساندند اما بدون تغییر قیمت و همچنان حذف 

 پذیرایی. تازگی همه بلیت ها را می فروشند.«
مســافر دیگری که در پــرواز تهران- تبریز 
یکی دیگر از ایرلاین ها در هفته گذشته حضور 
داشت با انتشار تصویری از کابین پر  از مسافر 
در اینستاگرام اینگونه اعتراض خود را نشان داد 
: »این اولین پرواز بعــد از دوران کرونا بود که 

دیدم اینقدر شلوغ است و اینقدر همه تو حلق 
همدیگر هستند، حتی یک صندلی خالی ندارد 
هواکش های بالای سر کار نمی کند با ۱۰ لایه 
ماسک )دو ماسک پنج لایه( و یک ساعت پرواز 

رسما خفه می شیم.«
صدور مجوز پذیرش ۸۰ درصدی مسافر

 به ایرلاین ها تا پایان ماه صفر 
در پی این اعتراضات صورت گرفته، به دنبال 
پاسخ از مسوولان سازمان هواپیمایی کشوری 
بودیم که حســن خوشــخو - مدیر کل دفتر 
نظارت بر فرودگاه ها و شــرکت ها و موسسات 
هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری- اینگونه 
به ایســنا توضیح داد: در دوران شیوع ویروس 
کرونــا تقاضای فزآینــده ای بــرای پروازهای 
مســافری به وجود آمد چرا که ســبب شد تا 
برخی از سفرها حذف شود یا کاهش یابد و به 
سمت سفرهای هوایی سوق پیدا کند. در کنار 
این موضــوع اعمال محدودیت ۶۰ درصدی به 

خودی خود یک سیاســت پارادوکسی بود که 
در واقع سبب شد تا تقاضای سفر افزایش یابد و 
از سوی دیگر ظرفیت ناوگانی که با محدودیت 
مواجــه بــود را ۴۰ درصد کاهــش دادیم تا 

فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنیم.
وی افزود: از ۲۸ شــهریور ماه  امســال که 
پروازهــای اربعین آغاز شــد به ســبب اینکه 
بتوانیم همــه پروازها را پاســخ دهیم و مردم 
معطل نمانند. ناچارا به ایرلاین ها اعلام کردیم 
تــا به صورت محدود ظرفیت خودشــان را  تا 
۸۰ درصد افزایش دهند  که بتواند پاســخگو 

وتقاضای نیاز باشند. 
اما ســازمان هواپیمایی کشــوری خودش 
نمی تواند راســا محدودیتی را بردارد، دلیلش 
هم این اســت که موضوع اعمال محدودیت ها 
بر اساس مصوبه ستاد ملی کروناست و اگر قرار 
باشد برداشته شود باید این مرجع تصمیم گیری 
کند. اما در این مورد به صورت غیر رســمی به 

ایرلاین ها اعلام کردیم تا انتهای ماه صفر بتواند 
ظرفیت پذیرش مسافر را تا ۸۰ درصد افزایش 

دهند.
پر کردن هواپیما در پروازها

 تخلف ایرلاین هاست
 مدیــر کل دفتــر نظارت بــر فرودگاه ها و 
شــرکت ها و موسســات هوانوردی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری ادامه داد : البته بر اساس 
گزارش های اعلام شــده، برخی از شرکت های 
هواپیمایی از این ابلاغیه عدول کردند و ظرفیت 
ناوگان خود را تکمیل کردند یعنی در برخی از 
پروازها شاهد پر شدند ظرفیت هواپیما بودیم  
این مســئله قابل رســیدگی و بررسی است و 
شــرکت هایی که در این زمینه تخلف کرده اند 
محدودیت هایی برای شــان در نظر می گیریم. 
اما با این وجود نتوانســتیم باز هم پاسخگوی 
همه تقاضاهای موجود برای سفرهای هوایی در 
روزهای پایانی ماه صفر باشیم. چرا که تقاضای 

بسیاری در این زمینه وجود دارد.
خوشــخو بــا تاکید بــر اینکه مســلما با 
شــرکت های متخلــف برخــورد می شــود و 
پروتکل های بهداشــتی تا زمانی که ستاد ملی 
مقابله با کرونا اعلام نکرده، باید رعایت شــود 
گفت: با توجه به واکسیناسیون صورت گرفته 
و کاهــش محدودیت های کرونایی در جامعه و 
بخش های مختلف اقتصادی صنعت هوانوردی 
نیز درخواســت دارد تــا محدودیت ۶۰ درصد 
برداشته شود و تا بتوانند تقاضای سفر را پاسخ 
دهند.   این مســئله را به ســتاد ملی مقابله با 
کرونا اعلام کردیم تا در این باره تصمیم گیری 

شود.
 وی تصریــح کــرد: محدودیــت عملیات 
پــروازی در صورت نادیــده گرفتن پروتکل ها 
ودستورالعمل های بهداشــتی، فنی و غیره در 
پروازهای داخلی و خارجی در انتظار ایرلاینهای 
است که مرتکب چنین تخلفاتی می شود. مردم 
هم می تواند از طریق سایت سازمان هواپیمایی 
کشوری شــکایات خود را اعلام کنند و از آنها 
درخواســت می کنیم بــه صورت فــردی در 
فرودگاه ها و هواپیماها به عنوان اماکن شــلوغ 
پروتکل هــا را جدی بگیرند، ماســک بزنند و 

بهداشت فردی را رعایت کنند.
مدیــر کل دفتر نظــارت بــر فرودگاه ها و 
شــرکت ها و موسســات هوانوردی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری تاکید کرد: از سوی دیگر 
شــرکت های هواپیمایی موظف شدند تا همه 
پروتکل ها را رعایت کرده و بسته های بهداشتی 

را  به مسافران ارائه کنند. 
ســامانه ماسک  نیز در یک سال اخیر فعال 
بــوده و ایرلاین هــا از بانــک اطلاعاتی وزارت 
بهداشت استفاده کردند بدین معنی که اگر به 
هر دلیلی سامانه وزارت بهداشت اسم مسافری 
را به عنوان کرونا مثبت  اعلام کرده باشــد آن 
مسافر اجازه پرواز و خردی بلیت هواپیما ندارد.

محدودیت ۶۰ درصدی پذیرش مسافر در ایرلاین های داخلی رعایت نمی شود

اعتراض به نادیده گرفتن پروتکل های بهداشتی در پروازهای داخلی 

 شاخص کل بازار بورس دیروز )دوشنبه، ۱۹ مهرماه( با 
یک  هزار و ۸۶۹ واحد افزایش در جایگاه یک میلیون و ۴۵۷ 

هزار واحدی قرار گرفت.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا، در معاملات دیروز بیش از 
پنج میلیارد و ۱۳۵ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 

به ارزش ۵۰ هزار و ۶۵۳ میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۹۲۶ واحد کاهش به 
۴۱۳ هزار و ۷۶۰ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( با ۵۸۴ 
واحد افت به ۲۶۱ هزار و ۲۸ واحد رسید. شاخص بازار اول 
سه  هزار و ۱۱ واحد رشــد و شاخص بازار دوم یک هزار و 

۳۳۶ واحد کاهش داشت.
عــلاوه بر این در بین همه نمادها، پتروشــیمی پردیس 
)شــپدیس( با ۵۷۴ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( 
بــا ۵۴۷ واحد، فولاد خوزســتان )فخوز( بــا ۳۹۸ واحد، 
پتروشــیمی نوری )نوری( با ۳۹۴ واحد، شــرکت سرمایه 
گذاری غدیر )وغدیر( با ۳۵۸ واحد، گســترش نفت و گاز 
پارســیان )پارســان( با ۳۲۲ واحد، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد( با ۲۱۸ واحد و گروه دارویی برکت )برکت( با ۲۰۶ 

واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با ۸۵۷ 
واحــد،  پالایش نفت بندرعباس )شــبندر( با ۳۰۰ واحد، 
پالایش نفت اصفهان )شــپنا( با ۲۴۵ واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( بــا ۲۲۳ واحد، گروه مپنا )رمپنا( با ۹۹ واحد، نفت 
سپاهان )شسپا( با ۷۱ واحد و پالایش نفت تبریز )شبریز( با 

۶۴ واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس همراه شدند.
برپایــه این گــزارش، دیروز نمــاد آریــان کیمیاتک 
)کیمیاتک(، پارس فولاد ســبزوار )فسبزوار(، گروه دارویی 
برکت )برکت(، شــرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا(، پالایش نفت بندرعباس )شبندر(، پالایش نفت 
اصفهان )شــپنا( و معدنی دماوند )کدمــا( و در نمادهای 
پرُتراکنش قرار داشتند. گروه شــیمیایی هم در معاملات 

دیروز صدرنشــین برترین گروه های صنعت شــد و در این 
گروه ۱۵۸  میلیون و ۱۴۲ هزار برگه سهم به ارزش سه  هزار 
و ۷۴۰ میلیارد ریال داد و ستد شد. دیروز شاخص فرابورس 
حدود ۵۲ واحد افزایش داشــت و بر روی کانال ۲۰ هزار و 
۸۳۴ واحد ثابت مانــد. همچنین در این بازار دو  میلیارد و 
۹۰۴ میلیون برگه سهم به ارزش ۴۲۰ هزار و ۱۲۲ میلیارد 

ریال داد و ستد شد. 
دیروز نماد پتروشــیمی زاگرس )زاگــرس(، پلیمر آریا 
ساسول )آریا(، پالایش نفت لاوان )شاوان(، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز(، بیمه تجارت نو )بنو(، مجتمع جهان فولاد 
ســیرجان )فجهــان(، تولید نیروی برق دماونــد )دماوند( 
و تولیدات پتروشــیمی قائد بصیر )شبصیر( تاثیر مثبت بر 

شاخص فرابورس داشتند.
همچنین صنعتــی مینو )غصینــو(، فرابــورس ایران 
)فرابورس(، گروه ســرمایه گذاری میراث فرهنگی )سمگا(، 
ســهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(، اعتباری ملل )وملل(، 
پالایش نفت شیراز )شراز( و بیمه کوثر )کوثر( با تاثیر منفی 

بر شاخص فرابورس همراه بودند.
راهی برای جلوگیری از زیان سهامداران

مدیــر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: برای جلوگیری از ضرر و زیان سهامداران راهی 

جز توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم وجود ندارد.
»میثم فدایی« روز دوشنبه در نشست خبری با تشریح 
تسهیل خرید و فروش واحدهای صندوق های سرمایه گذاری 
از طریق بازار ســرمایه اظهار داشت: بحث توسعه سرمایه 
گذاری غیرمستقیم، یکی از برنامه های جدی سازمان بورس 
و اوراق بهادار اســت، این نوع سرمایه گذاری دارای اهمیتی 

ویژه است.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که سال گذشته و در زمان 

رشد شــاخص بورس، اقدام به سرمایه گذاری غیرمستقیم 
از طریق صندوق های ســرمایه گذاری کرده بودند بازدهی 
معقولی را از این بازار کســب کردنــد. آنها در زمان ریزش 
شــاخص بورس هم نســبت به ســهامدارانی که اقدام به 
سرمایه گذاری مســتقیم در بازار کردند زیان کمتری را از 

بازار متحمل شدند.   
مدیر نظارت بر نهاد های مالی سازمان بورس با تاکید بر 
اینکه سازمان بورس در بازار بدهی و نیز بازار سهام به این 
نتیجه رسید که برای جلوگیری از ضرر و زیان سهامداران 
راهی جز توســعه سرمایه گذاری غیرمستقیم وجود ندارد، 
گفت: برای توســعه ســرمایه گذاری غیر مستقیم نیازمند 
کانال های فروش مســتقل از بازار پــول بودیم که در این 
زمینه طی سال های گذشته، مجموعه های مختلفی  اقدام 
به فروش اپلیکیشن های اختصاصی برای موضوع مدیریت 
دارایــی کردنــد.    وی ادامه داد: در ســال جاری اقدام به 
تصویب دستورالعمل ســرمایه گذاری بر خط کردیم و در 
این دستورالعمل اجازه صدور و ابطال صندوق های سرمایه 
گذاری برای اپلیکیشــن هایی فراهم شد که حتی در خارج 

از بازار سرمایه بودند.
فدایی اظهار داشــت: ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
آغوش خود را برای اپلیکیشــن های کــه به دنبال فعالیت 
در بازار سرمایه هســتند، خواهد گشود و اپلیکشین هایی 
که پیشــگام تر باشــند قادر به دریافت تسهیلات بیشتر از 
سازمان بورس هستند. در ادامه این نشست خبری »داوود 
رزاقی«، کارشــناس بازار سرمایه اظهار داشت: بالاخره بعد 
از حدود یک سال فعالیت ها برای همکاری بیشتر با برخی 
از اپلیکیشــن ها، در نهایت تلاش های ما به ثمر نشست و 
بعــد از آن گام هــای دیگر برای گرفتن مجوز از ســازمان 
بورس، ســپرده گذاری و تامین بسترهای فناوری اطلاعات 

و زیر ســاخت های لازم برای این مجموعه در دســتور کار 
قرار گرفت.   وی گفت: خوشــبختانه توانسته ایم از طریق 
بازار ســرمایه و نهادهای مالی تحت سازمان بورس مجوز 
امکان خرید و فروش و ابطال واحدهای سرمایه گذاری را با 

همکاری اپلیکیشن های عمومی به دست آوریم.
 رزاقی اضافه کرد: اولین بحث مطرح شده وجود و ایجاد 
صندوق های سرمایه گذاری مشترک بود، نخستین صندوق 
ســرمایه گذاری مشــترک در ســال ۱۳۸۷ ایجاد شد که 
می تــوان این اتفاق را به عنوان انقلابی بزرگ در این زمینه 
تلقی کرد.  این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: سیستم ها 
در گذشــته فقط به شــبکه های بانکی اعتماد داشتند، اما 
اکنون به بازار ســرمایه نیز اعتماد دارند و در صندوق های 
سرمایه گذاری مشــترک اقدام به سرمایه گذاری و خرید و 

فروش و ابطال می کنند.
رقابت بورس با بازارهای موازی

 در کسب بازدهی 
یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بورس را می توان 
به عنوان یکی از بازارهای مناســب برای سرمایه گذاری در 
۶ ماه دوم ســال معرفی کرد، گفت: بازار سرمایه می تواند 
نســبت به ســایر بازارهای موازی تا پایان امسال بازدهی 
معقولی را در اختیار ســهامداران قرار دهد و رشــد خوبی 

را تجربه کند.
»ســهیل کلاهچی« دیروز )دوشــنبه( در گفت و گو با 
ایرنا افزود: بورس تا پایان ســال می تواند به رشدی معقول 
دست پیدا کند، چرا که فضای حاکم برای سرمایه گذاری در 
بازارهای مختلف آرام  است و اتفاقی در هیچ یک از بازارها )از 
جمله دلار، طلا و مسکن( برای سرمایه گذاری رخ نمی دهد. 
وی اظهار داشت: همانگونه که معاملات بورس تحت تاثیر 
رکود ایجاد شده قرار می گیرد، روند معاملات دیگر بازارهای 
ســرمایه گذاری هم وارد فضای رکودی می شــود و دیگر با 

معاملات چندان پر رونقی همراه نخواهند شد.

معاون توســعه صادرات سازمان توسعه تجارت می گوید 
در صورت کاهش تنش ها میان ایران و عربســتان سعودی، 
صادرکنندگان ایرانی می توانند سهمی قابل قبول از بازار این 

کشور در اختیار بگیرند.
فرهاد نوری در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در زمانی 
که روابط سیاسی میان ایران و عربستان سعودی حسنه بود، 
صادرکنندگان ایرانی در بازار این کشــور فعالیت داشتند و 
امروز نیز در صورتی که مذاکرات میان دو کشــور به نتایج 
مثبت برسد، قطعا تجار ایرانی توان آن را خواهند داشت که 
در این بازار بزرگ فعال شــوند و می توان برای آن برنامه ای 
ویژه تدارک دید. وی با اشاره به درآمد نفتی بالای عربستان 
سعودی گفت: بازار این کشور از نظر کالاهای مصرفی بسیار 

گسترده است و با توجه به نزدیکی فرهنگی، موضوع حج و 
بقاع متبرکه و حضور قدیمی تجار ایرانی در بازار این کشور، 
صادرکنندگان ما ذائقه این بازار را می شناســند و قطعا در 
صورت نتیجه بخش شدن مذاکرات، می توان انتظار داشت 

که در این بخش تحولی ویژه به وجود آید.
معاون ســازمان توســعه تجارت با بیان اینکه توســعه 
صادرات به کشورهای همســایه، یکی از اولویت های اصلی 
این ســازمان در دوره جدید خواهد بود، بیان کرد: یکی از 
بازارهایی که می تواند برای ما ظرفیتی بسیار گسترده را فعال 
کند، بازار کشورهای حاشیه خلیج فارس است و ما به طور 
ویژه بحث گسترش حضور در این بازار را پیگیری می کنیم.

نوری ادامه داد: ما در ســال های گذشــته با بسیاری از 

کشورهای حاشــیه خلیج فارس رابطه تجاری داشته ایم اما 
با با توجه به گستردگی بازار آنها و حجم وارداتی که دارند، 
حضور صادرکنندگان ایرانی می تواند به شدت گسترش یابد. 
ما در حوزه های مختلف و در تولید و صادرات کالاهایی که 
نیازی جدی در این کشورها وجود دارد، بسیار توانمندیم  و 

می توان برای این بخش کارهایی جدی را دنبال کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: با توجه به هــدف گذاری کلان 
صورت گرفتــه در دولت و برنامه ریزی وزارت صمت، ما در 
دوره چهار ساله تا افق ۱۴۰۴ باید نسبت به افزایش صادرات 
غیر نفتی و گسترش حضور ایران در این بازارها اقدامات لازم 
را در دســتور کار قرار دهیم. در این بین استفاده از ظرفیت 
کشورهای همســایه و منطقه اولویت نخست ما خواهد بود 

و در ســایر بازارها نیز با توجه به توان اقتصادی کشور فعال 
خواهیم شد.

به گزارش ایســنا، به دنبال افزایش تنش های سیاســی 
میان ایران و عربستان سعودی در سال های گذشته، تجارت 
مشــترک میان دو کشور عملا متوقف شــده است. این در 
حالی است که پیش از آن صادرکنندگان ایرانی در بازار این 

کشور عربی فعالیت داشتند.
در ماه های گذشــته گمانه زنی های فراوانی درباره آغاز 
گفت و گوهای مشترک میان مقامات دو کشور برای کاهش 
تنش های سیاسی مطرح شده که برخی مقامات رسمی نیز 
آن را تایید کرده انــد؛ هرچند هنوز جزییاتی از این گفت و 

گوها منتشر نشده است.

سبزپوشی بورس با رشد ۳ هزار واحدی شاخص

اعلام آمادگی ایران برای از سرگیری صادرات به عربستان

وزیر نیــرو گفت: توســعه نیروگاه هــای اتمی که 
از ضروری تریــن نیازهای هر کشــوری اســت، مورد 
حمایت وزارت نیرو اســت. به گزارش ایرنا، »علی اکبر 
محرابیان« در حاشــیه امضای تفاهم نامه ساخت ۱۰ 
هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توســط بخش 
صنعت و معــدن در جمع خبرنگاران افزود: توســعه 
نیروگاه های اتمی موجب پایداری شــبکه برق کشــور 

شده و تنظیم کننده فرکانس نیز به شمار می آیند.
وی ادامه داد: نیروگاه های اتمی در زمره نیروگاه های 
با کارکرد بالا هستند، به گونه ای که اکنون در نیروگاه 
اتمی بوشــهر کارکرد تولید بیش از ۱۰۰ درصد است؛ 
یعنی ظرفیت آن یک هزار مگاوات اســت درحالی که 
تولید آن یک هزار و ۳۰ مگاوات است که باعث پایداری 

فرکانس و شبکه می شود.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: بخشی از برنامه توسعه 
برق در وزارت نیرو با توســعه نیروگاه های اتمی خواهد 
بود. محرابیان، ظرفیت نیروگاهی کشــور را ۸۳ هزار 
مگاوات عنوان کرد و گفــت: ۱۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات 
از این ظرفیت مربوط به نیروگاه های برق آبی، یک هزار 
مگاوات نیروگاه اتمی، حدود ۸۰۰ تا ۹۰۰ مگاوات هم 

نیروگاه تجدیدپذیر و بقیه نیروگاه های حرارتی است.
وی بیان داشت: مجموع مصرف سوخت سالیانه در 
نیروگاه های حرارتی نزدیک به ۸۲ میلیارد متر مکعب 

است که اگر گاز باشــد گاز مصرف می کنند و در غیر 
این صورت، معادل آن  سوخت مایع تامین خواهد شد.
وزیر نیرو اضافه کرد: برنامه ساخت ۳۵ هزار مگاوات 
ظرفیت جدید نیروگاهی در دولت سیزدهم با محوریت 
کاهش مصرف ســوخت اســت و مهمترین هدف این 
است که بتوانیم با افزایش توان نیروگاه ها و با راه اندازی 
بخش بخار و ســیکل ترکیبی و به خصوص استفاده از 

نیروگاه های تجدیدپذیر این امر محقق شود.
محرابیان گفت: برنامه ریزی شده تا چند نیروگاهی 
کــه بــازده پایین تــر از ۲۰ درصد دارنــد، از چرخه 

نیروگاهی خارج شود.
وی ادامه داد: اجرای برنامه چهارســاله احداث ۳۵ 
هزار مگاوات ظرفیت جدیــد نیروگاهی بدون افزایش 
مصرف سوخت خواهد بود، زیرا در بخش بخار نیاز به 
اضافه کردن ســوخت نبوده و در بخش تجدیدپذیرها 
نیز ســوختی نیاز نیســت. وزیر نیرو افزود: حذف یک 
ســری از نیروگاه های پرمصرف ظرفیتی ایجاد خواهد 

کرد که نیروگاه های حرارتی با بازده بالا ایجاد شود.
محرابیان گفت: همه اعضای دولت در باره توســعه 
نیروگاه ها متفق القول هستند و وزارت نفت نیز از بسته 
توسعه ۳۵ هزار مگاوات ظرفیت جدید حمایت می کند، 
زیرا بدون افزایش مصرف سوخت نخواهد طراحی شده 

است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برای رشد بالای 
۱۰ درصد در حوزه صنعت و معدن برنامه ریزی شــده 
که یکی از اهرم های این ســرمایه گذاری، تولید پایدار 
برق اســت. به گزارش ایرنا از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، »ســید رضا فاطمی امین« در مراسم امضای 
تفاهم نامــه میــان وزارت صنعت، معــدن و تجارت و 
وزارت نیرو درخصوص احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت 
جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن، افزود: 
در ســال های گذشته سرمایه گذاری های قابل توجهی 
در بخش های مختلف توســعه ای نداشتیم و حتی در 
برخی از بخش ها سرمایه گذاری ها از میزان استهلاک 

هم پایین تر بوده است.
وی ادامه داد: این میزان کم ســرمایه گذاری حتی 
در صنعت برق نیز خود را نشان داد که خاموشی های 

امسال تابستان گواه آن بوده است.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت ســاخت ۱۰ هزار 
مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت 
و معدن و با مشــارکت شــرکت های بزرگ صنعتی و 

معدنی را نقطه عطفی در صنعت برق برشمرد.
فاطمی امین با بیان اینکه ۳۸ درصد از برق مصرفی 
کشــور مربوط به بخش صنعت اســت، تصریح کرد: با 
احداث این ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی و اضافه 
شــدن آن به شبکه توزیع، بخش صنعت و معدن نیاز 

خود بــه برق را تامین می کند. وی، امضا و اجرای این 
تفاهم نامه را در جهت تامین نیرو و حرکت به ســمت 
ساخت داخل در بخش نیروگاهی امیدبخش دانست و 
افزود: ساخت این ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 
اقدام موثری اســت که به همت شــرکت های بزرگ 

معدنی و صنایع معدنی انجام می شود.
وزیــر صنعــت در پایان گفت: این شــرکت ها هم 
خودشان را ارتقا می دهند و هم صنعت برق کشور را با 

رشد قابل توجهی همراه می کنند.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت گفــت: احداث ۱۰ 
هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط صنعت و 

معدن در قالب ۱۴ پروژه بزرگ انجام می شود.
فاطمی امین همچنین پس از مراسم امضای تفاهم 
نامه میــان وزارت صنعــت و وزارت نیرو درخصوص 
احداث ۱۰ هــزار مگاوات ظرفیــت جدید نیروگاهی 
توســط بخش صنعت و معدن، در جمــع خبرنگاران 
افزود: شــرکت های بزرگ صنعتی و معدنی در فرایند 
ســاخت ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی در 

قالب ۱۴ پروژه بزرگ مشارکت دارند.
وی درخصوص زمان تکمیل نهایی این پروژه، گفت: 
پروژه احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی 
تا ســه ســال آینده تکمیل و نهایی خواهد شد، البته 

سعی ما در این است که این زمان کوتاه تر شود.

وزیر نیرو اعلام کرد 

حمایت از توسعه نیروگاه های اتمی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد

رشد ۱۰ درصدی صنعت و معدن با تامین برق پایدار


